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علیرضا محجوب می گوید: افــرادی که می خواهند از 
معافیت  ماده ۴۱ اســتفاده کنند هم دستمزد کارگر را 
کم می کنند و هم اینکه بابت توســعه ی مستغلات به 
مناطق روستایی، از امتیازات مختلف اقتصادی بهره مند 
می شوند. در نتیجه چنین طرحی عملی نبوده و نخواهد 
شــد؛ البته ما هم در برابر معافیتِ روستاها از حداقل 

دستمزد، بیکار نخواهیم نشست.
به گزارش ایلنا، اجرای قانون در ایران در برخی موارد با موانع نهادی 
و سیاستی مواجه می شود. یکی از قوانینی که از زمان تصویب در سال 
۱۳۶۹، با این موانع مواجه شده، »قانون کار« است. قانونی که اشتغال 
کارگر را در پیوند با حقوق او تحکیم می کند. این امر موجب شــده 
که در ۳۱ سال گذشته، کارگران از فرصت ۲۹ آبان )سالروز تصویب 
قانون کار( برای تبیین جایگاه این قانون و روشــن ســاختن حدود 
حمایت های آن در رابطه با سیاست های روان سازی بازار کار استفاده 
کنند و بخش های محذوف یا تحریف  شده ی آن را به قانون گذاران و 
مجریان تصمیمات کشور یادآور شوند. با توجه به اینکه ۲۹ آبانی جدید 
در پیش رو است، در گفتگویی با علیرضا محجوب )دبیرکل خانه کارگر( 

به واکاوی این مسائل پرداختیم. 
قانون کار از جمله قوانینی اســت که کشمکش های 
عدیده ای بر سر آن شکل گرفت؛ به نحوی که تقریبا 
کلیه قوای کشور از سال ۵۸ تا ۶۹ درگیر تصویب آن 
بودنــد. جدال های حقوقی متنوعی از طیف های چپ و 
راست بر سر آن درگرفت و به نظر نمی رسید که بتوان 
پایانی را برای آنها تصور کرد؛ البته بعدها روایت شــد 
که با ورود رهبر وقت انقلاب به موضوع، مسئله پایان 
یافت و با استفاده از ظرفیت »مجمع تشخیص مصلحت 
نظام« تصویب شــد. اما درنهایت این فرایند حقوقی 
پرکشمکش، تا چه اندازه به تضعیف جایگاه این قانون 

انجامید؟
۲۹ آبان ســال ۱۳۶۹ یعنی ۳۱ ســال پیش قانون کار جمهوری 
اسلامی ایران، از تصویبِ »مجمع تشخیص مصلحت نظام« گذشت؛ 
قانونی که زمینه ی تصویب آن ]در حقیقت[ به دنبال نامه ی مرحوم 
»ابوالقاسم سرحدی زاده« به حضرت امام )ره( و پاسخ ایشان پیرامون 
حق دولت در تعیین شروط الزامی برای واحدهای بهره مند از خدمات 
دولتی، فراهم شد. متنی که برای تبدیل به قانون کار تهیه شده بود، 
بارها بین مجلس، دولت و شورای نگهبان دست به دست شده بود. 
در نهایت به واســطه ی نامه مرحوم سرحدی زاده، اساس ورود امام 
به موضوع فراهم شد. پاسخ اســتفتاء آقای سرحدی زاده، به سال 
۶۶ برمی گردد که امام تاکید فرمودند دولت می تواند شروط لازم را 
برای واحدهای بهره مند از خدمان دولتی تعیین کند؛ البته در نهایت 
آبان سال ۶۹ نهاد نوپای مجمع تشخیص مصلحت نظام به ریاست 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی، این قانون را تصویب کرد.قانون 
کار دستاورد خاصی است؛ چراکه به لحاظ فراگیری جمعیت تحت 
پوشش و جایگاه آن در حمایت از طرف ضعیف یعنی کارگر، »قانون 

اساسی« دوم کشور محسوب می شود؛ البته قوانین اساسی به کلیات 
نظر دارند و قوانین کار به امور جزئی. درک حقوق کار در منظومه ی 
قانون کار و ارتباط آن با کارگر، دقت نظر بالایی را می  طلبد. به طور 
خاص در این قانون، نقطه و و ویرگول جایگاه دارند؛ چراکه اگر هر 
نقطه یا هر ویرگول آن جابه جا شــوند، برای عده ای حقی را ایجاد 
می کنند و از عده  ی هم حقی را می ستانند. در نتیجه نقطه و ویرگول 

هم بخشی از قانون کار است.
قانون کار به عنوان یک دستگاه حقوقی صاحبِ تبصره، 
ماده، آیین نامه، تصویب نامه و... تا چه اندازه توانسته از 
پوســته به محتوا نفوذ کند و حــق را به صاحبانش 

برگرداند؟ 
نباید فراموش کرد که این قانون متمرکز در جزییات است و ضمائم 
آنهم به قوتش افزوده اند؛ البته تفاسیری که سربرآوردند، آسیب هایی را 
به آن وارد کردند؛ از جمله در تبصره )۲( ماده )۷( قانون کار. بر اساس 
این تبصره در کارهایی که طبیعت آنها جنبه مستمر دارد در صورتی 
که مدتی در قرارداد ذکر نشود، قرارداد دائمی تلقی می شود. در نتیجه 
موضوع این تبصره و در کل ماده )۷( به امنیت شغلی برمی گردد. سال 
۱۳۸۱ کتابی را با عنوان »قراردادهای موقت کار در ایران« نوشــتم 
که اگر خوب به خاطر داشته باشم به چاپ پنجم یا ششم هم رسید 
و موسسه کار و تامین اجتماعی هم آن را به عنوان کتاب نمونه سال 
برگزید. این کتاب جزء کتاب های مرجع »سازمان بین المللی کار« 
برای شناخت قراردادهای موقت است. در آن کتاب آسیب یاد شده 
را تشریح کردم که از جمله به آثار دادنامه ۱۷۹ هیئت عمومی دیوان 
عدالت اداری اشاره شد. در این دادنامه مفهوم مخالف تبصره )۲( ماده 
)۷( ملاک قرار گرفته و در رای قضات هیئت عمومی عنوان شــده 
»در صــورت ذکر مدت در قرارداد کار، قرارداد تنظیمی موقت و غیر 
دائمی خواهد بود.« البته صرفا در سطح نظری به موضوع نپرداختیم 
و برای پیگیری همین موضوع، فراکسیون کارگری را در مجلس به 
راه انداختیم؛ البته پس از بارها تلاش موفق نشدیم که این برداشت 

که البته از نظر ما برداشت و تمییز نبود را کنار بگذاریم. در این مورد، 
دیوان عدالت اداری و مجموعه قضات در هیئت عمومی خودشان به 
جای قانونگذار، قانون را تفسیر کردند و مفهوم مخالف را از آن بیرون 
آوردند. این در حالی اســت که اگر تبصره های ۱ و ۲ را بخوانیم، در 
تبصره ۱ که آیین نامه آن نوشته شــده است و ما در ماه  های آتی، 
منتظر اجرای آن هستیم، قانونگذار قید کرده برای کارهایی که جنبه 
مستمر ندارند ولو در آنها قرارداد موقت نوشته می شود، باید حداکثر 
مدت داشته باشد؛ پس چطور می شود که در مشاغل دائم، مدت زمان 

برای قرارداد کارگر قائل شد؟!  
به نظر می رســد که قانونگذار هم اجازه ی »طول و 
تفصیل« را به قضات یا کلیه کسانی که به نوعی می توانند 
بر اســاس این مواد، تفسیری را از خود به جا بگذارند 
داده اســت و در واقع به گونه ای عمل کرده که حداقل 
در مورد امنیت شغلی امکان تضعیف جایگاه آن وجود 

داشته باشد.  
متاسفانه امروز ناامنی شغلی توسعه پیدا کرده است. همین قانون هم 
که برای آن زحمات زیادی کشیده شده است، با تفسیرهای ناروا مواجه 
شد. قانونی که باید برای ضمانت امنیت شغلی کارگران، ظهور و بروز 
می یافت، امروز حقوق و درخواست های کارگران را تامین نمی کند؛ 
البته تاکید دارم که قانون کار ذاتا مشکلی ندارد و صرفا برداشت های 
مدیران و دستگاه ها موجب شده که این فاصله بین قانون و روح آن 
ایجاد شــود. به همین جهت، ۲۹ آبان امسال ۳۱ امین سالی است 
که می خواهیم به آن ورود کنیم و قانون کار و تصویب آن را جشن 
بگیریم و از امام )ره( که زمینه ی تصویب این قانون را فراهم کردند، 
قدرشناسی کنیم؛ امامی که فرمودند »یک موی کوخ نشینان بر همه 
کاخ نشــینان ترجیح دارد.« همین طور رهبری انقلاب که همراه 
حامی این تفکر بودند و حتی وقتی که در زمان ریاســت جمهوری 
ایشان، پیش نویسی در مخالفت با این برداشت آمد، مداخله نمودند. 
آن زمان ]دولت سوم[  هیئت وزیران کمیته ای را تشکیل داد که وزیر 

دادگستری وقت، آقای »سیدمحمد اصغری« مسئول این کمیته شد 
تا با همراهی گروه حقوق دانشگاه شهید بهشتی، بر روی پیش نویس 
قانون کار، کار علمی و پژوهشی انجام دهند. این کمیته پیش نویس را 
بررسی و به دولت آورد و از آنجا به وزارت کار و سپس برای بررسی و 

تصویب به مجلس ارسال شد. 
نگرشــی به قانون کار وجود دارد که در آن ضمانت 
اجرای قانون کار، دولت یا اشخاص قدرتمندتر از آن 
است. بر این اساس گفته می شود که ضمانت واقعی 
اجرای این قانــون در درون آن قرار ندارد. برای مثال 
پیش از انقلاب هم که قانون کار مصوب سال ۳۷ را هم 
داشتیم، بسیاری از موارد دستوری پیش می رفت و شاه 
به عنوان شخص اول مملکت در امور مربوط به کارگران 
دخالت می کرد؛ مانند واگذاری سهام کارخانه جات به 
کارگران و افزایش دستمزد آنها در دهه چهل. به نوعی 
در تاریخ نمی بیینم که حمایت از کارگر بدون پشتوانه ی 
دســتوری، صورت واقعی را به خود بگیرد؛ البته که به 
همان قانون ۳۷ هم نقدهایی وجود داشت و تعارضاتی 
هم در درون آن پنهان بود. پس از انقلاب هم در دولت 
موقت، شاهد چنین تصمیم هایی بودیم که البته همان 
زمان اعلام شد که به دنبال صدور حکم امام خطاب به 
آقای »داریوش فروهر« وزیر کار وقت، دستمزد کارگران 
افزایش یافت. امام در این حکم که در ۲۶ اسفند سال 
۵۷ ابلاغ شد، به طور مشخص به آقای فروهر دستور 
دادند که »باید دســتمزدها پس از رسیدگی به وضع 
کارخانجات افزایش یابد.« به نظر شما اراده  ای که از آن 
زمان شکل گرفت، با گذر زمان دچار تحول و کمرنگ 

شدن نشده است؟
نه اینطور نیست. زمانی که بخواهند قانون را اجرا کنند، چون صاحب 
قدرت و صاحب ثروت نفوذ بیشتری را دارد، در اجرا به سمت صاحبان 
قدرت و ثروت می چربد به همین دلیل در دنیا، قوانین کار را به گونه ای 
می نویسند که به سمت کارگر بچربد. باید در نظر داشته باشیم که قانون 
کار را با نام Labour law می  شناســند؛ یعنی قانون کارگر. البته 
 Labour هر دو به معنی کارگر هستند اما Worker و Labour
در معنای عام و Worker در معنای خاص به کار می رود و صورت 
 Labour partyعام ندارد. در انگلســتان »حزب کارگر« معادل
 Worker است و نه حزب کار. در واقع زمانی که به احزاب می رسیم
را کارگر ترجمه می کنیم اما به کارگر که می رسیم، از »کار« استفاده 
می کنیم! اساسا قانون کار برای حمایت از کارگر تعریف می شود. این 
ترجمه غلط موجب شده که به قانون کار شبیخون های زیادی زده 
شود. قانون سال ۳۷ هم بارها از این  ناحیه شبیخون خورد. البته پیش 
از انقلاب در سال ۵۷، حاضران در کنفدراسیون ملی کار، نهادی که 
برآیندهای آن هماهنگ کننده ی مواضع نمایندگان ایران در اجلاس 
ســازمان بین المللی کار بود، تلاش کردند که تکلیف این موضوع را 
روشن کنند و مقدمات اصلاح آن را هم فراهم کردند اما به مجلس 

ارسال نشد.  در کل، تعارضاتی که پیش از انقلاب وجود داشت، امروز 
هــم وجود دارند. پیش  از انقلاب این تعارضات در برهه  ی ۳۷ تا ۵۵ 
بیرون زد. سوءاســتفاده از قدرت سرمایه داری و غلبه قدرت و ثروت 
بر فقرا، عوامل بروز این تعارضات بودند. امروز هم می بینیم که یک 
موسسه ماه هاست که معیشت و امنیت شغلی کارگران را مورد هدف 
قرار داده است؛ البته در مواردی که اینها برای کارگران مطرح کرده اند، 
نه نیاز به مصوبه مجلس را دارند و نه اینکه امکان طرح و اجرا دارند. 
اصل این موارد برای تضییع حقوق کارگران کاربرد دارد؛ منتها با عناوین 
مقدس و قابل احترام وارد این مسائل می شوند. امیدوارم تمام کسانی 
کــه قانون کار و روح آن را می شناســند، تحرک کنند و در ۲۹ آبان 
مشارکت کنند؛ هرچند که به سبب شرایط  کرونا، نمی توانیم اجتماعات 
بزرگ را به راه بی اندازیم اما هرکس در محیط خودش با انتشار بیانیه 
و چاپ اطلاعیه همراهی کند. اقداماتی که در جهت تضییع حقوق 
کارگران به کار گرفته می شوند، صرفا تهاجم به قانون کار محسوب 
نمی شوند، بلکه در ضدیت با فقرا و تشدید شکاف فقیر و غنی سازمان 
یافته اند. در سال های گذشته به اسم اینکه می خواهند قانون را اصلاح 
کنند، در همین جهت حرکت کردند اما آنچه که بر باد خواهد رفت، 
حقوق کارگر اســت. زمانی که نمی خواهیم در تقویت حقوق کارگر 
مشــارکت کنیم، باید حداقل کوششمان این باشد که این جایگاه را 
تضعیف نکنیم. بیایید برای قراردادهای موقت فکر کنیم بیایید برای 
حقوق نیروی کار کاری را انجام دهیم. بسیار از موارد متضمن حقوق 

کارگران، بر روی زمین مانده اند. 
اخیرا تعدادی از نمایندگان مجلس، برای معاف ساختن 
کارگاه های روســتایی از شمول ماده ۴۱ قانون کار بر 
منبای ماده ۱۹۱ قانون کار، طرحی را تهیه کرده اند. با 
توجه به اینکه همین حالا هم بسیاری از کارگران قادر به 
تامین مخارج زندگی خود نیستند،  معاف ساختن بخشی 
از آنها از شمول قانون کار می تواند چه نتیجه ای را به 

دنبال داشته باشد؟  
در این موضوع دو مبحث مطرح اســت. کارگری که در روستا کار 
می کند، در صورت کاهش دستمزد خود نسبت به کارگران شهری، 
میل به مهاجرت به شهر را پیدا می کند. این نتیجه برخلاف مدعای 
افرادی است که کاهش دستمزد را موضوع اشتغال می خوانند. بحث 
دیگر این است که اگر سرمایه را به روستا منتقل کنید، سرمایه گذاری 
در مســتغلات دارای ارزش می شــود و بــر محوریت زمین های 
کشاورزی، ساخت و سازهای گسترده ای شکل می گیرند؛ امری که 
روســتا را از شغل کشاورزی خالی می کند. در این حالت، افرادی که 
می خواهند از معافیت  ماده ۴۱ استفاده کنند هم دستمزد کارگر را کم 
می کنند و هم اینکه بابت توسعه ی مستغلات به مناطق روستایی، از 
امتیازات مختلف اقتصادی بهره مند می شوند. در نتیجه چنین طرحی 
عملی نبوده و نخواهد شــد؛ البته ما هم در برابر معافیتِ روستاها از 
حداقل دستمزد، بیکار نخواهیم نشست. کارگر روستایی هم جزئی از 
کارگران کشور است. به همین دلیل ما هم از صیانت از حقوق خود، 

دست نخواهیم کشید.

علیرضا محجوب دبیرکل خانه کارگر؛

با عناوین »مقدس« و »قابل احترام«  حقوق کارگران را ضایع می کنند
از سوی معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد

 مصوبه افزایش سرمایه بیمه فوت 
و حوادث بازنشستگان و مستخدمین رسمی

معاون اول رئیس  جمهور مصوبه دولت در خصوص افزایش سرمایه بیمه فوت 
و حوادث بازنشستگان و مستخدمین رسمی دستگاه های اجرایی را ابلاغ کرد.

به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیئت دولت، هیئت وزیران در جلسه مورخ ۱۹ 
آبان ۱۴۰۰، با توجه به اتمام مهلت مقرر در تصویب نامه مربوط به بیمه فوت و حوادث بازنشستگان 
و مستخدمین رسمی دستگاه های اجرایی، ضمن موافقت با تمدید این مصوبه به مدت پنج سال از 

تاریخ یکم فروردین ۱۴۰۰، با افزایش مبلغ سرمایه بیمه مذکور موافقت کرد.
بر این اساس، سرمایه بیمه برای هر نفر بابت فوت به هر علت و نقص عضو و یا از کار افتادگی 
دائم )کلی و جزیی( در اثر حوادث در سال ۱۴۰۰ مبلغ ۱۵۰ میلیون ریال و حق بیمه ماهانه )مجموع 
سهم الشرکه دولت و ذی نفع( مبلغ ۹۰ هزار ریال برای هر نفر بدون در نظر گرفتن سقف سنی 
تعیین می شود و برای سال های بعد، سرمایه بیمه معادل نرخ ضریب افزایش حقوق کارکنان دولت 
و سهم الشرکه دولت و ذی نفعان بابت حق بیمه نیز به همین نسبت افزایش می یابد. حق بیمه 

سهم دستگاه های اجرایی نیز در سقف اعتبارات ابلاغی تامین و پرداخت می گردد.

 پرونده حمله سایبری به سامانه سوخت
 در دست تکمیل است

ســخنگوی قوه قضائیه از وصول گزارشی در خصوص حمله سایبری به 
سامانه سوخت در دادسرا خبر داد.

به گزارش ایلنا، ذبیح الله خداییان در نشست خبری با خبرنگاران در پاسخ به سوال ایلنا مبنی بر 
اینکه آیا برای حمله سایبری به سامانه سوخت، پرونده ای در قوه قضائیه تشکیل شده است؟ آیا 
کسی در این راستا بازداشت شده یا خیر؟ اظهار کرد: گزارشی در این خصوص به دادسرا واصل 
شده است اما در جریان تکمیل تحقیقات و شناسایی مرتکبان و مسببان هستند و کسی بازداشت 

نشده است و پرونده در دست تکمیل و تحقیقات است.

وزیر اقتصاد:
پیشنهاد وزارت اقتصاد برای جبران کسری بودجه 

فروش اموال مازاد دولت است
خاندوزی گفت: پیشنهاد وزارت اقتصاد برای جبران کسری بودجه تمرکز بر 
فروش اموال مازاد دولت اســت تا کم ترین اثر را به جهت پیامدهای تورمی 

داشته باشد.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد در حاشیه نشست روز 
سه شنبه کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به حضور خود در نشست امروز 
کمیسیون به خبرنگاران گفت: امروز به همراه روسای ســازمان بورس و اوراق بهادار، گمرک، 
خزانه داری، خصوصی ســازی و معاونان خود در این نشست حضور یافته و درخصوص وضعیت 

درآمد های بودجه ای و مالیاتی و گمرکی ضمن ارائه گزارش، به سوالات نمایندگان پاسخ دادیم.
وزیر اقتصادی و دارایی افزود: کمیسیون برنامه و بودجه گزارشی درخصوص وضعیت مالیاتی 
مطالبه داشتند که معاونان من در این جلسه درخصوص وضعیت درآمدی گمرک و خصوصی 
سازی توضیحاتی مطرح کردند.خاندوزی با بیان اینکه دولت در هفته های آینده لایحه بودجه 
۱۴۰۱ را آماده و تقدیم مجلس خواهد کرد، تصریح کرد: کمیسیون برنامه و بودجه در این حوزه نیز 
سوالاتی را مطرح که ما پاسخ دادیم، البته سوالاتی نیز در حوزه بورس و بازار سرمایه مطرح شد.وی 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه دولت برای جبران کسری بودجه در لایحه بودجه ۱۴۰۱ و حتی 
سال جاری چه راهکاری را در نظر گرفته است، بیان کرد: پیشنهاد جدی وزارت اقتصاد برای جبران 
کسری بودجه تمرکز بر روش فروش اموال مازاد دولت است تا بتواند با تبدیل دارایی غیرمولد دولت 
به مولد، کمترین اثر را به جهت پیامد های تورمی و منفی که می تواند بر بازار ها داشته باشد، بگذارد.

این عضو کابینه دولت سیزدهم تاکید کرد: گروهی در این زمینه تشکیل شده و امیدواریم طی 
هفته های آینده شاهد افزایش میزان درآمد های وصولی از این محل باشیم و یک اطمینان خاطر 
به جهت چشم انداز تامین کسری بودجه و حکمرانی بر منابع غیرتورمی برای مردم به وجود بیاید.

باز کسی خبر ندارد
جوهای حشره زده هم به حاشیه رفت 

ترخیص محموله جوهای حشره زده در گمرک در شرایطی با ابهام مواجه است و 
سازمان ملی استاندارد اعلام کرده که مجوز خروج به آن نخواهد داد که ترخیص 
۶۵۰ تن از آن در مردادماه، در رابطه با وضعیت ترخیص و مجوزهای موجود برای 

این محموله ابهام بیشتری ایجاد کرده است.
به گزارش ایسنا، اعلام اخیر گمرک ایران نشان داد که محموله ۲۸۱۷ تنی جو که از اواخر سال گذشته 
در گمرک نوشهر مانده بود در آستانه فساد قرار داشته و طعمه حشرات شده است؛ به طوری که تصاویر 
دریافتی نیز تایید می کرد انبوهی از حشرات در جوهای دپو شده،  وجود دارد. پیگیری  از سازمان ملی 
استاندارد در رابطه با جریان ترخیص و ورود این جوها به کشور با این اعلام مسئولان سازمان همراه بود 
که محموله مربوطه هنوز به سازمان ملی استاندارد اظهار نشده که برای فرآیند ترخیص نظر دهند اما اگر 

اظهار هم شود به هیچ وجه اجازه ترخیص نخواهند داد.
اگر ترخیص شده با کدام مجوز؟

اما بررسی وضعیت محموله جو قابل تامل است، چرا که این محصول جزو اقلام اساسی وارداتی با ارز 
۴۲۰۰ تومانی است که برای ترخیص آن مجوز خاص وجود دارد؛ به طوری که براساس مصوبه سال 
گذشته ستاد تنظیم بازار، کالاهای اساسی امکان ترخیص ۹۰ درصدی دارند یعنی صاحب کالا می تواند 
آن را بدون صدور کد رهگیری بانک ولی با داشتن سایر مجوزهای لازم از جمله قرنطینه و مجوز سازمان 
ملی استاندارد نسبت به ترخیص اقدام کند و ۱۰ درصد مابقی بعد از صدور کد رهگیری بانک امکان 
ترخیص دارد.مستندات نشان می دهد که محموله جو قبلا به گمرک اظهار شده و از آن ۶۵۰ تن در 
مردادماه امسال ترخیص شده است و مابقی در گمرک مانده است. راین اساس، محموله مربوطه تاکنون 
باید با دریافت مجوزهای لازم از جمله قرنطینه و استاندارد ترخیص شده باشد و این مجوز در صورتی 
صادر شده که کالا به استاندارد اظهار شده باشد.تناقض های موجود جای سوال دارند که اگر محموله به 
استاندارد اظهار نشده، چطور  بدون مجوز استاندارد ترخیص شده است؟ آیا فقط همان بخش ترخیص 
شده مجوز داشته یا مجوزها مدت دار هستند؟ آیا در مدت اخیر از این محموله حشره زده ترخیص صورت 
گرفته و درخواستی برای خروج وجود داشته است یا خیر؟ در حالی وضعیت محموله جوهای حشره زده 
در ابهام قرار دارد که با توجه به اهمیت موضوع و سلامت این محصول برای ورود به کشور ضرورت 
دارد، دستگاه های مربوطه از جمله گمرک به عنوان مجری مجوزهای صادره و ترخیص کننده، جهاد 

کشاورزی و سازمان ملی استاندارد در رابطه با آن پاسخ دهند.
این بار هم همه بی اطلاع هستند

این بار اول نیست که جریان کالاهای اساسی و فساد آن با حاشیه و اظهار بی اطلاعی و یا پاسخ های 
مبهم مواجه می شــود و معمولا دستگاهی مسئولیت بر عهده نمی گیرد، در همین رابطه می توان به 
ماجرای ۵۰۰۰ تن ذرت آلوده اشاره کرد که دستگاهی حاضر به تائید نبود تا اینکه گزارش گمرک ایران 
به وزارت اقتصاد نشان داد که آلودگی محموله ذرت به سم آفلاتوکسین حداقل دوبار تایید و از یکسال 

پیش دستگاه های ذیربط در جریان آن بوده اند.

 احتمال رایگان شدن تست pcr بیمه شدگان
 در مراکز غیرملکی تامین اجتماعی

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی درخصوص نسخه الکترونیکی گفت: نسخه 
الکترونیکی یک تغییر رویکرد و بخشــی از مشکلات آن طبیعی است، اما اکنون 
حدود ۹۹ درصد نسخه الکترونیکی اجرایی شده و یک درصدی هم ممکن است 

مشکلاتی باشد اما محکم پای کار نسخه الکترونیکی ایستادیم.
به گزارش ایسنا، میرهاشم موسوی در حاشیه بازدید از نمایشگاه فعالیتهای سازمان بهزیستی کشور و 
شیرخوارگاه شیبر بیان کرد: سال گذشته برای بیمه تکمیلی بازنشستگان سهم سازمان ۳۰ درصد بود و ما 
علی رغم اینکه مشکلات مالی هم داریم، تلاش کردیم سهم بیمه تکمیلی سازمان که به بازنشستگان 

کمک می کند را به ۵۰ درصد برسانیم. 
وی در پاسخ به این سوال که تست pcr هم به طور کلی رایگان شد؟ گفت: تست pcr در مراکز 
ملکی و درمانی خودمان رایگان بود و همینطور هزینه هایی که برای بستری شدگان در مراکز ملکی به 
خاطر کووید_۱۹ بود رایگان بود. بالغ بر ۵۰۰۰ میلیارد تومان تاکنون در رابطه با کووید ۱۹ هزینه درمان 
داشتیم. در مراکز غیرملکی براساس استانداردهایی که قرار بود وزارت بهداشت اعلام کند، احتمالا امروز 
هم در هیات دولت این موضوع در دستور کار است و رایگان می شود. موسوی در خصوص همسان 
سازی حقوق بازنشستگان نیز خاطرنشان کرد: همسان سازی حقوق بازنشستگان اجرا شده و مسیری 
که در گذشته بوده را جلو می بریم و تاکنون مشکل خاصی نبوده است. از بیستم که پرداختیهای ما شروع 
می شود تا پایان ماه پرداختی های مان به موقع انجام می شود. مدیرعامل تامین اجتماعی درخصوص 
نسخه الکترونیکی نیز اظهار کرد: نسخه الکترونیکی یک تغییر رویکرد است لذا بخشی از مشکلات آن 
طبیعی است؛ اما اکنون حدود ۹۹ درصد نسخه الکترونیکی اجرایی شده و یک درصدی هم ممکن است 
مشکلاتی باشد اما محکم پای کار نسخه الکترونیکی ایستادیم. حتی به مسیری می رویم که رسیدگی به 
اسناد پزشکی هم الکترونیکی شود و قواعد الکترونیکی و موتور قواعد هم کم کم بالا بیاید تا رویکردی 

که در سنت نسخه نویسی بوده، کنار رود.
 موسوی در ادامه در پاسخ به سوالی در خصوص بیمه کارگران ساختمانی اظهار کرد: در خصوص بیمه 
کارگران ساختمانی ضرایبی که قبلا بوده، آن ضرایب دقیق محاسبه نشده بود و محاسباتی که ما داشتیم 
حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان از زمان اجرا تاکنون کسری منابع بوده است. اصلاح ماده ۵ در مجلس 
صورت گرفت و کمیسیون تایید کرده است. ان شاالله به صحن خواهد رفت و ما سقفی به نام بیمه 
کارگران ساختمانی برای استانها نخواهیم داشت و با این ضرایب و تغییری که اتفاق افتاده، همه کارگران 

ساختمانی تحت پوشش قرار خواهند گرفت.
موسوی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این که چتر حمایتی بیمه  داروها تغییری نکرده است، 
گفت: در چند روز گذشته که در شورای عالی بیمه جلسه داشتیم بعضی از داروهای بیماری های خاص 

تحت پوشش بیمه قرار گرفته اند. برای بیماری ای بی رایگان شد و فرایند آن طی می شود..

اخبار کوتاه 

روســای جمهور ایران و روســیه در گفت وگوی تلفنی با اشاره 
به مواضع و همگرایی مشترک دو کشور در موضوعات دوجانبه، 
منطقه ای و بین المللی بر لزوم نهایی کردن سند جامع همکاری 

بلندمدت تأکید کردند.
به گزارش ایســنا،  آیت الله سید ابراهیم رئیسی دیروز با قدردانی از تماس تلفنی 
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه، اراده جمهوری اسلامی ایران را توسعه 
روابط تجاری و اقتصادی با روسیه دانست و اظهار داشت: آمادگی داریم سند جامع 
همکاری های بلندمدت دو کشور را نهایی کنیم تا روند ارتقاء هر چه بیشتر روابط و 
همکاری های دو کشور با سرعت، اجرایی شود. رئیس جمهور با بیان اینکه تهران و 
مسکو در بسیاری از موضوعات بین المللی همگرایی و هم افزایی دارند، اظهار داشت: 
مقابله با یکجانبه گرایی و تحکیم چندجانبه گرایی از جمله وجوه مشترک دو کشور 
است.رئیسی بر ضرورت همکاری های مشترک دو کشور در مسایل منطقه ای، 
تأکید کرد و گفت: تداوم حضور بیگانگان در ســوریه را بر خلاف خواست ملت 
و دولت ســوریه و غیرقانونی می دانیم؛ چرا که ثبات و امنیت این کشور را تهدید 
می کند. رئیس جمهور با اشــاره به تحولات افغانستان خاطر نشان کرد: حضور 
داعش در افغانســتان را برای منطقه و این کشور خطرناک می دانیم که باید در 
مقابل خطرات این توطئه هوشیار باشیم.رئیسی تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران خواهان استقرار دولت فراگیر با حضور همه اقوام و گروه های سیاسی است و 
معتقدیم تشکیل چنین دولتی می تواند امنیت این کشور را تضمین کند.رئیسی در 
ادامه با قدردانی از مواضع روسیه در دفاع از حقوق هسته ای و لزوم لغو همه تحریم ها 
علیه ملت ایران تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات کاملًا جدی است 
و به همین میزان در تامین حقوق ملتمان مبنی بر لغو تحریم ها هم جدیت داریم.

رئیس جمهور همچنین از ابتکار روسیه در خصوص ثبات و آرامش در منطقه قفقاز 

استقبال کرد؛ همچنین دو طرف در این مکالمه تلفنی تاکید کردند: هرگونه تغییر در 
ژئوپلتیک و تغییر مرزهای کشورهای منطقه قابل پذیرش نیست.

رئیسی در این گفت وگوی تلفنی همچنین از مساعدت رئیس جمهور و دولت 
روســیه در زمینه عضویت ایران در پیمان همکاری شانگهای و نیز در رابطه با 
تأمین واکسن کرونا قدردانی کرد.»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه نیز در 
تماس تلفنی خود با تأکید بر اینکه تهران و مسکو از مواضع و همگرایی مشترکی 
در بسیاری از موضوعات برخوردار هستند، گفت: مسکو از پیشنهادات تهران در 
تدوین سند جدید همکاری بلندمدت دو کشور حمایت می کند و مصمم هستیم هر 
چه سریع تر نهایی و  اجرایی شود. رئیس جمهور روسیه با تأکید بر اینکه مسکو به 
ارتقاء سطح روابط اقتصادی و نهایی شدن برنامه های سرمایه گذاری های مشترک 
با ایران ارزش زیادی قایل اســت، گفت: شاهد گرایشات مثبتی برای ارتقاء روز 
افزون ســطح همکاری های دو جانبه، منطقه ای و بین الملل هستیم و بی تردید 
روند توسعه همکاری ها شتاب خواهد گرفت.پوتین با اشاره به همکاری های دو 
کشور در موضوعات منطقه ای بویژه سوریه، گفت: با تلاش مشترک توانستیم 
استقلال سوریه را حفظ کرده و کانون تروریست ها در این کشور را منهدم کنیم. البته 
همچنان باید همکاری های نزدیک خود را بویژه در حوزه های مختلف منطقه ای 
ادامه دهیم. رئیس جمهور روسیه همچنین با حمایت از حقوق ملت ایران در موضوع 
هسته ای ابراز امیدواری کرد در مذاکرات آینده،  طرف ها، اراده سیاسی کافی برای 
خروج از شرایط فعلی را داشته باشند.پوتین در ادامه با ابراز نگرانی از اوضاع قره باغ، 
گفت: برای افزایش ســطح اعتماد و همکاری در این منطقه به دنبال راه اندازی 
مکانیزم مشورتی ۳+۳ هستیم و امیدواریم جمهوری اسلامی ایران نیز از آن حمایت 
کند. رئیس جمهور روسیه در پایان اظهار داشت: روسیه مصمم است همکاری در 

زمینه مقابله با کرونا و ارسال محموله های واکسن به ایران را همچنان ادامه دهد.

اصطلاح دستکاری شاخص کل موضوعی است 
که فعالان بورســی از آن گلایه مندنــد. اما آیا 

شاخص کل بورس واقعا دستکاری می شود؟
به گزارش تجارت نیوز، اصطلاح دســتکاری شاخص کل 
موضوعی است که فعالان بورسی از آن گلایه مندند. اما آیا 
شاخص کل واقعا دستکاری می شود یا داستان چیز دیگری 

است؟
پیام الیاس کردی، کارشناس بازار سهام گفت:   در یک مثال 
ساده، بازار سهام اتاق سردی است که مسئولان زیر دماسنج 
آن )شاخص کل( فندک گرفتند و برای اثبات دمای مطلوب، 
به آن استناد می کنند!وی ادامه داد: شاخص کل ما متشکل 
از شاخص قیمت به علاوه بازه نقدی است. فرمول محاسبه 
شاخص کل مربوط به شاخص وزنی است. هر سهمی که 
بزرگ تر است در تعیین شــاخص کل سهم بیشتری دارد. 

به این ترتیب زمانی که بازار منفی اســت دولت با استفاده 
از ســهم های بزرگ شــاخص کل را مثبت نگه می دارد یا 
معاملات بلوکی انجام می دهد. به این ترتیب شاخص کل 

مثبت است اما بازار منفی است.
این کارشــناس عنوان کرد: در این شرایط مسئولان برای 
گزارش عملکرد به چنین شاخص کلی رجوع می کنند. برای 
مثال وزیر اقتصاد و دارایی در آخرین جلسه خود با مجلسی ها 
در حالی از رشــد شاخص کل خبر داد که همه ما می دانیم 
وضعیت بازار در واقع خوب نیســت. در این مواقع شاخص 
هم وزن معیار بهتر و واقعی تری برای نشــان دادن وضعیت 
بازار است.الیاس کردی گفت: این که شاخص کل مستقیما 
دستکاری شود قابل استناد نبوده و احتمالا حقیقت ندارد. اما 
اینکه دولت با استفاده از سهم های بزرگ شاخص کل را برای 

مثبت نشان دادن بورس رشد می دهد اتفاق می افتد.

طبق گفته تجار فعال در بازار هند، با اعمال این محدودیت و حذف 
بندر موندرا از برنامه تردد کشتی های کانتینربر از مبدا بنادری مانند 
بندرعباس، ایران عملا بخشی از بازار ایالت مهم گجرات در غرب 
هند و پســکرانه های آن را از دست می دهد و ترانزیت کالاهای 
افغانستان از طریق بنادر ایرانی با شرایط دشوارتری روبرو می شود.

به گزارش ایلنا، کمتر از یک ماه گذشته شرکت آدانی، اپراتور بندر موندرای هند 
اعلام کرد که به دلیل ورود محمولات ممنوعه از طریق بنادر ایران، پس از تاریخ 
۱۵ نوامبر )۲۴ آبان ماه( تخلیه هیچ کانتینری که محموله درون آن متعلق به ایران، 

پاکستان و افغانستان باشد را در بندر تحت راهبری خود نمی پذیرد. 
اما چند روز بعد از آن مســئولان ســازمان بنادر و دریانوردی اعلام کردند که 
کشتی های ایرانی و محمولات ایرانی با محدودیتی در بنادر هند مواجه نیستند. 
اخیرا هم انجمن کشتیرانی و خدمات وابسته با انتشار تصویری از یک نامه که در 
هند منتشر شده از پایان محدودیت ها برای پذیرش کشتی و کالاهای ایرانی در بندر 
موندرا خبر داد. اما آنچه که فعالان اقتصادی و صاحبان بار به خبرگزاری ایلنا گفته اند 
حاکی از این است که همچنان اپراتور بندر موندرا، بر موضع خود باقی و اعلامیه ای 
مبنی بر لغو محدودیت، صادر نکرده است.نامه ای هم که منتشر شده نه تنها از سوی 
اپراتور آدانی نبوده بلکه این مکاتبه فقط دربرگیرنده درخواست کمیسیونر گمرکات 
هند از شرکت آدانی برای تجدید نظر در محدودیت اعمال شده و فراهم ساختن 

زمینه تداوم پذیرش محموله های ایرانی بوده  است.   
ترجمه نامه منتشر شده در هند به شرح ذیل است:»موضوع: اطلاعیه تجاری در 

مورد محموله های کانتینری از مبدا ایران، پاکستان و افغانستان
بازگشت به اطلاعیه شماره APSEZL/۲۰۲۱/۰۱ مورخ ۱۱.۱۰.۲۰۲۱ :

کمیسیونر گمرک هند از سوی بخش تجاری اظهاراتی دریافت کرده که تاکید 

دارد اطلاعیه فوق الذکر به صورت یک طرفه صادر شده است. این اطلاعیه تأثیر 
نامطلوبی بر تجارت کشور ]هند[ گذاشته و برخلاف سیاست دولت هند است. وضع 
چنین محدودیت هایی در واردات به یک بندر خاص فقط باید توسط مقامات ذی 
صلاحی همچون، اداره بازرگانی خارجی، وزارت بازرگانی و دولت هند صورت گیرد. 
با توجه به موارد فوق، به این وسیله تقاضا دارد که یکبار دیگر این مساله را مورد 
بررسی قرار داده و سیاستی اتخاذ شود که موجب تسهیل تجارت واردات و صادراتی 

شده و در راستای سیاست های دولت هند باشد.« 
در هیچ کجای این نامه اشاره مستقیمی به پایان محدودیت ها نشده و از آنجا که 
این نامه اساسا از سوی شرکت آدانی منتشر نشده، نشان دهنده پایان مشکلات 
پذیرش محمولات ارسالی از بنادر ایرانی در بندر موندرای هند نیست. شرکت آدانی 
یک مجموعه خصوصی اســت که راهبری بندر موندرا با مشارکت دی پی ورلد 
امارات بر عهده دارد، پیشتر نیز به دلیل تحریم های بین المللی کشتی های ایرانی یا 
با پرچم ایران را نمی پذیرفت، اما محدودیتی برای پذیرش محموله های کانتینری 
از مبدا بنادر ایرانی وجود نداشت که پس از ورود برخی محموله های قاچاق و غیر 
مجاز این محدودیت هم اضافه شد. طبق گفته تجار فعال در بازار هند، با اعمال این 
محدودیت و حذف بندر  موندرا از برنامه تردد کشتی های کانتینربر از مبدا بنادری 
مانند بندرعباس، ایران عملا بخشــی از بازار ایالت مهم گجرات در غرب هند و 
پسکرانه های آن را از دست می دهد و ترانزیت کالاهای افغانستان از طریق بنادر 
ایرانی با شــرایط دشوارتری روبرو می شود. البته همچنان امکان تردد کشتی ها و 
بارهای متعلق به ایران به بندر دولتی کاندلای هند که در ایالت گجرات و در نزدیکی 
بندر موندرا قرار دارد، وجود دارد اما احتمال می رود این بندر هم به علت مســائل 
لجستیکی نتواند تمام بار و کشتی های ایرانی را پوشش دهد و بخشی از فرصت 

صادراتی و ترانزیتی کشور به غرب هندوستان و پس کرانه های آن از دست برود.

تصور کنید مدارس و دانشگاه ها در حال باز شدن است و بعد به مردم می گوییم 
۱۰ شب به بعد در خیابان نباشید. خنده دار نیست؟

عصرایران؛ - این روزها همه تقریبا یک صدا می گویند که طرح شبانه باید لغو شود. مردم، مجلس، 
راهنمایی  و رانندگی و ... اما باز هم با اینکه همه مخالف هستند، این طرح در حال اجراست.

مردم می گویند طرح شبانه تنها برای پول گرفتن است و هیچ اثر دیگری ندارد. قالیباف رئیس مجلس 
اما می  گوید:» مردم خدایی نکرده فکر نکنند دولت برای تامین کسری بودجه و یا نیروی انتظامی برای 

کسب درآمد این کار را انجام می دهد، این اقدام تنها برای حفظ جان مردم است.«
رییس پلیس راهور تهران هم می گوید:» طرح منع تردد شبانه اثر خودش را در مقطعی گذاشت، اکنون 
ترددهای شبانه خیلی کم نشده است، راه فرار آن را پیدا کردند، مجوزهایی اخذ شده است، خیلی ها 

به راحتی ۱۰ شب به بعد تردد می کنند همچنین نواقصی نیز در سیستم ها و سامانه ها وجود دارد.«
چر باید طرحی که به صورت فشل و ناقص اجرا می شود، ادامه داشته باشد؟ فکر نمی کنید برای کنترل 
کرونا باید کارهای مهم تری انجام بدهیم؟ مثلا مسئولان محترم بهداشت سری به خیابان  ها بزنند؛ 
میزان زد ماسک در بین مردم به پایین ترین حد خود رسیده است. برخی از مردم حتی در وسایل حمل 

و نقل عمومی هم ماسک نمی زنند.

عروسی ها و مراسم های مختلف هم که برقرار شده و دورکاری ها هم به پایان رسیده است. مسئولان 
محترم که سعی می کنند با وجود همه هشدارها دوباره مدارس و دانشگاه ها را باز کنند! با وجود این همه 
اهمال کاری، طرح شبانه هیچ معنایی پیدا نمی کند. به نظر می  رسد که طرحی که با آن در جلسات پز 

می دهند که ما برای کنترل کرونا کار کرده ایم.
تصور کنید مدارس و دانشگاه ها در حال باز شدن است و بعد به مردم می گوییم ۱۰ شب به بعد در 
خیابان نباشید. خنده دار نیست؟ باز اگر مردم رعایت می کردند، اشکالی نداشت اما الان تقریبا همانگونه 
که پلیس گفت، مردم با راه فرارهایی که پیدا کرده اند؛ ۱۰ شب به بعد هم در معابر شهری زندگی ادامه 
دارد.به نظر می رسد باید هرچه زودتر این طرح حالا مسخره و ناکارآمد شبانه لغو شود و ستاد ملی کرونا، 
فکری به حال روزهای کرونایی ما کند. شوخی نیست هنوز که هنوز است آمار مرگ و میر کرونایی ما 

سه رقمی است. این یعنی هنوز ما نتوانسته ایم به صورت موفقی این بیماری را کنترل کنیم.
البته وزیر بهداشت همچون نمکی وزیر پیشین، در شعار دادن نمره ۲۰ می گیرد اما وضعیت نشان 
می دهد ما برای حل مسئله کرونا در کشور، راه زیادی در پیش داریم. به ویژه اینکه هنوز بخش در 
جامعه در برابر زدن واکسن مقاومت می کنند. وقت خودمان را با طرح های ناکارآمد هدر ندهیم و فکری 

به حال نزدن ماسک و آسان گیری مردم در برابر کرونا کنیم.

در گفتگوی تلفنی روسای جمهور ایران و روسیه مطرح شد؛ فعال ترین بندر کانتینری هند ممنوعیت پذیرش کشتی ایرانی را لغو نکرد

رئیسی: برای لغو همه تحریم ها ضد ملت ایران جدی هستیم

ردپای دولت در دستکاری شاخص کل بورس

 خطر از دست رفتن فرصت صادراتی به غرب هند

در روز ماسک نمی زنند و برای شب قانون می گذاریم!

یک کارشناس حوزه مسکن معتقد است که نه تنها تا پایان سال 
جاری بلکه تا سال آینده هم این بازار از رکود خارج نمی شود.

به گزارش اقتصادنیوز، حسن محتشم در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: نزدیک به 
هشت ماه از سال ۱۴۰۰ گذشته و طی این مدت بازار مسکن در یک محدوده 
قیمتی قرار داشته است. با وجود آنکه تورم عمومی به بالای ۴۰ درصد رسیده، 
رشد قیمت مسکن شهر تهران در هفت ماه ابتدای سال ۴.۵ درصد بوده و رشد 
ماهیانه آن حدود ۰.۶ درصد یعنی کمتر از یک درصد بوده است. علت آن است 
که در ســالهای ۹۷ تا ۹۹ افزایش سنگین حدود ۶۰۰ درصد را در بازار مسکن 

تجربه کردیم و در بعضی مناطق به ۷۰۰ درصد رسید.
وی افزود: افزایش قیمت مسکن در سه سال گذشته بیش از آنکه از تقاضای 
مصرفی نشأت گرفته باشد ناشی از سرمایه گذاری بود. تقاضای مصرفی در سال 
۱۳۹۶ چندان قوی نبود اما به هر حال وجود داشت. بعد از رشد حدود ۶۰۰ درصد، 
خریدهای واقعی و مصرفی به شدت کمرنگ شد. بنابراین سالها طول می کشد تا 

تقاضای مصرفی بتواند دوباره به بازار برگردد.
بانکها ۳۷ میلیون متر مربع خانه خالی در اختیار دارند

این کارشناس بازار مسکن با اشاره به موضوع مالیات بر خانه های خالی گفت: 
املاک در اختیار بانکها ۳۷ میلیون متر مربع اســت که اگر متوسط هر واحد را 
۱۰۰ متر مربع در نظر بگیریم حدود ۳۷۰ هزار واحد مسکونی یا بعضا تجاری را 
بانکها در اختیار دارند. طبق این سامانه بانکها باید واحدهای خود را بفروشند یا 
اجاره بدهند که اجاره دادن در چارچوب ضوابطشان نیست. البته ساخت و ساز هم 

از وظایفشان نبود اما به هر حال انجام دادند؛ هرچند در حال حاضر ساخت و ساز 
بانکها مقداری کاهش یافته اما هنوز کاملا متوقف نشده است.

محتشم تاکید کرد: ما از یک طرف با حدود ۲.۵ میلیون مسکن خالی و از سوی 
دیگر افت شدید توان متقاضیان مواجهیم. بنابراین وارد رکود شده ایم که نه تنها 
تا پایان ســال جاری بلکه تا سال آینده هم ادامه خواهد داشت. مگر اینکه تیم 
اقتصادی دولت بتواند به اقتصاد رونق بدهد. بانک مرکزی باید ارزش پول ملی 
را حفظ کند، دلار را در محدوده ۲۸ هزار تومان نگه دارد تا شاهد افزایش قیمت 
طلا و مسکن نباشیم. اما اگر نتواند این کار را انجام دهد ابتدا با رشد بازار سکه ارز 
مواجه می شویم و سپس با فاصله زمانی باید منتظر افزایش قیمت مسکن باشیم.

قیمت دلار در دولت سیزدهم ۱۰ درصد رشد کرده است
وی رشد قیمت دلار در دولت سیزدهم را حدود ۱۰ درصد عنوان و خاطرنشان 
کرد: افزایش قیمت کالاها هنوز در بازار مسکن تاثیر نگذاشته است. زمانی که ارز 
بالا می رود مسکن می ایستد. در حال حاضر نیز چون توان طرف تقاضای واقعی 
در بازار مسکن کاهش پیدا کرده قیمتها به ثبات رسیده است. امکان چرخش 
نقدینگی در این بازار وجود ندارد. تسهیلاتی هم که بانکها به مشتریان می دهند 
آنقدر ناچیز است که تکافوی قیمت مسکن نیست. بنابراین دست کم تا سال آینده 

امکان ایجاد تحرک در بازار مسکن وجود ندارد.
ظرفیت ساخت یک میلیون مسکن در سال را نداریم

این کارشناس بازار مسکن با اشاره به طرح جهش تولید و تامین مسکن گفت: 
دولت رئیسی قصد دارد سالیانه یک میلیون واحد مسکونی بسازد و اعلام کردند 

که این طرح تورم زا نخواهد بود اما به اعتقاد من تورم زا است؛ زیرا وقتی قصد داریم 
ظرفیت تولید مسکن را از حدود ۴۰۰ هزار واحد فعلی به یک میلیون واحد برسانیم 
یعنی می خواهیم ۲.۵ برابر به حجم ساخت و ساز بیافزاییم که قطعا با مشکل 
کمبود ســیمان و فولاد مواجه می شویم. همین حالا هم به دلیل قطعی های 

پی درپی گاز و برق، کارخانجات سیمان و فولاد با کمبود تولید مواجهند.
محتشم بیان کرد: یکی از راهکارها برای افزایش ظرفیت تولید این است که با 
استفاده از تکنولوژی، قطعات پیش ساخته در کارخانجات تولید شود که به سرعت 
ساخت و ساز کمک کند. همان تکنولوژی هم نیاز به آب و برق و گاز دارد که 
اگر نیروگاهها نتوانند آن را تامین کنند ظرفیت تولید پاسخگوی تقاضا نخواهد بود.
وی گفت: فرض کنیم که هدف ساخت یک میلیون واحد در سال محقق شود. 
این یک میلیون حجم قابل توجهی مراکز خدماتی، تجاری، مسائل زیربنایی 

و روبنایی می خواهد که به آب و برق و گاز نیاز دارند. چطور کشــور می خواهد 
جوابگوی این میزان مصرف را بدهد؟ ما خوشــحالیم که این اتفاق انجام شود 
که بســیاری خانواده ها از درد بی مسکنی رها شوند اما نه زیرساخت و نه زمین 
مناســب را در اختیار نداریم. در روستاها مشکل زمین نداریم اما در شهرهای 
بزرگ و کلانشهرها با این معضل مواجهیم. بنابراین باید اطراف شهرها اقدام 

به شهرک سازی کنیم.
دولت باید به بخش خصوصی انگیزه بدهد

این کارشناس بازار مسکن، توان دولت را برای اجرای طرح جهش تولید مسکن، 
ناکافی دانست و افزود: دولت باید شرایط را برای ورود بخش خصوصی فراهم 
کند. این هم مستلزم آن است که منافع بخش خصوصی در آن لحاظ شود تا 
انگیزه پیدا کند. بخش خصوصی به دلیل پایین بودن هزینه های سربار و در اختیار 
داشتن نیروی انسانی توانایی اجرا دارد اما باید منابع این طرح از جایی تامین شود 
که تورم زا نباشــد وگرنه می شود شبیه طرح مسکن مهر که با استفاده از خط 
اعتباری بانک مرکزی، پول پرقدرت وارد بازار کردند و به تورم سنگین منجر شد.

رشد قیمت خانه در تهران کم شد
بنابراین گزارش، مهرماه ۱۴۰۰ متوسط قیمت یک متر مربع مسکن در شهر 
تهران ۳۱ میلیون و ۶۳۱ هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل ۰.۲ درصد کاهش 
و در مقایسه مدت مشابه سال قبل ۱۸.۴ درصد افزایش یافته است. همچنین 
تعداد معاملات انجام شده در این ماه حدود ۵.۵ هزار فقره بود که نسبت به ماه 

قبل و ماه مشابه در سال قبل ۲۹.۸ و ۳۶.۸ درصد کاهش را نشان می دهد.

مسکن به خواب زمستانی رفت
رشد قیمت خانه در تهران کم شد
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